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 الشسكر كسل الشسكر حستى يجسف القلسم للسدكتور الموسسوعة /
 بسسسام يسسونس إبراهيسسم السسذي مسسدنا بسسآرائيه السسسديدة وأشسسرف علسسى

البحث حتى خرج بهذه الصورة .
 كما نخص بالشكر الدكتور / عسادل موسسى يسونس والسدكتور /
 حامد حميدة احمد على مساعدتهما. والشكر موصسسول إلسسى شسسركة
 السكر السودانية الممثلة في الستاذ/ عادل عمر - العلقاات العامة
 – وشركة كنانة ممثلة في الستاذ / حسب الرسول أحمسسد الشسسيخ –
 مدير العلقاسسات العامسسة- لمعسساونتهم لنسسا ومسسدنا بالمعلومسسات اللزمسسة
ًا للسسستاذة / عسسبير هاشسسم عبسسد  لجرسسراء هسسذا البحسسث. والشسسكر أيضسس

اللطيف التي ساهمت بالطباعة والتنسيق .
والشكر من قابل ومن بعد لله عز وجرل .
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الملخص

Growthتعسسد منحنيسسات النمسسو   Curvesمسسن المواضسسيع المهمسسة السستي لهسسا  

 تطبيقات واسعة في الدراسات التطبيقية والطبيعية وعادة ما يوصف منحنسسى

ًا لخطي ، وتوجرد أنواع كثيرة لنمسساذج النمسسو تنسساول البحسسث  النمو بكونه انحدار

تسعة نماذج منها.

 وقاد استخدمت طريقة جراوس_ نيوتن التكرارية التي تتميز بدقاة تقسسدير

 المعلمات، وذلك لصعوبة حل المعسسادلت الطبيعيسسة السستي يتسسم تكوينهسسا بإتبسساع

 الطرق الخرى التقديريسسة مثسسل طريقسسة المربعسسات الصسسغرى غيسسر الخطيسسة أو

ًا علسسى البيانسسات الممثلسسة لنتسساج السسسكر  طريقة الترجريح العظم، وذلك تطبيق

 وبعض العوامل المؤثرة على النتاج في السودان مثل المسسساحة المزروعسسة،

م .2004-1980العمالة،الستهلك�، السعر والصادر خلل الفترة 

Logisticخلصت الدراسة باستخدام نموذج اللوجرستي   Modelيليسسه كسسل   

،Monomolecularمسسن نمسسوذج   Gompertzونمسسوذج Chapman  Richardsثسسم نمسسوذج   

Negative Exponential ًا نموذج  . Von Bertalanffy وأخير

Logisticأوصت الدراسة باستخدام النمسسوذج اللوجرسسستي   Modelلتوفيسسق  

،Monomolecularالبيانات والمفاضسسلة بيسسن النمسساذج   Gompertzونمسسوذج Chapman 

Richards،وذلك للخروج بنتائيج أكثر دقاة عنسسد اسسستخدام فسسترات زمنيسسة أطسسول  

حتى تتم الستفادة القصوى من إنتاج السكر في السودان.
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Abstract

Growth  curves  are  one  of  the  important  issues  that  has  a  wide  

applications in our life. Growth curves are always described as nonlinear  

regression models. There are many types of  growth models, the researcher  

has delt with nine of them .

The researcher has used Gauss-Newton iteration method, which is  

distinguished for its  accurate  estimation of  data.  This  is  because of  the  

difficulty of other estimation methods such as nonlinear least squares or  

Maximum Likelihood Method. This was applied on the data obtained from  

sugar production and other factors influencing  production in Sudan such  

as  cultivated  land,  workers,  consumption,  price  and  export  during  the  

period  1980 to 2004.

The researcher has reached the conclusion that the logistic model  

has the best fit for our data, then Gompertz, Monomolecular and Chapman  

– Richards, next negative exponential, lastly Von Bertlanffy model. 

The study recommended the use of logistic model for fitting data and  

for  differentiating  between  models  Gompertz,  Monomolecular  and  

Chapman –  Richards  model.  This  is  done for  reaching accurate  results  

when using long – time periods are -in addition-, to achieving the maximum  

use of sugar production in Sudan.
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